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 الممخص
جزء لا يتجزأ من هم ومنهم الاعاقة العقمية المتوسطة  الاحتياجات الخاصة ين ذو إ  

لا انهم لا يأخذون الاهتمام والرعاية إ المجتمع المجتمع وهم شريحة هامة لا يمكن عزلهم عن
مجال صناعة  , فإناللازمة لكي يتم اندماجهم مع المجتمع ومحاولة منا في حل مشكلاتهم

 التي من الممكن ،الحرف الفنية المختمفةو العديد من المهارات  يشتمل عمىالملابس والنسيج 
 العقمية الذين لديهم بعض الإعاقات المشكلات التي تواجه الأشخاص في حل بعضاستخدامها 

حيث ان الشخص المعاق يواجه بعض الصعوبات العديدة في المجتمع الذي يعيش  المختمفة
انية تدريب الطالبات ذوي الاعاقة العقمية ماهي امك :مشكمة البحثفيه، ومن هنا تأتي 

يسهم مجال الملابس أن  البحث ويفترض بعض المهارات الفنية المختمفة؟عمي المتوسطة 
 والنسيج في التغمب عمي مشكمة الاعاقة العقمية المتوسطة من خلال تنمية المهارات المختمفة

ذوي الاعاقة العقمية الجامعة إكساب طالبات  إلي البحـثويهدف  لطالبات جامعة الطائف,
تصور  عبارة عن البحثحدود , المتوسطة بعض المهارات الفنية في مجال الملابس والنسيج

مقترح من الباحثة لبعض المهارات الفنية المختمفة في مجال الملابس والنسيج البسيطة التي 
ينة مختارة من عمي ع من خلال تجربة استكشافية ذوي الاحتياجات الخاصةيمكن إكسابها ل

تتراوح  طالبات مركز ذوي الاحتياجات الخاصة بجامعة الطائف بالمممكة العربية السعودية، التي
ة عقمية متوسطة ويدرسون في كميات مختمفة بالجامعة لديهم أعاق سنة، 22إلي 81أعمارهم من 

تبع البحث المنهج الوصفي ي البحث يةمنهج, وذلك من خلال اقامة ورش عمل لتدريبهم
الاعاقة العقمية المتوسطة مع المجتمع بشكل  يمحاولة لانخراط ذو عمي أهمية البحـث  التجريبي

 افضل واعطائهم ثقة بالنفس. 
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The possibility of developing the skilled side of Taif University 

students with moderate mental disabilities in the field of 

clothing and textiles 
 
 Summary 

Those with special needs, including moderate mental disabilities, are an 

integral part of the society. They are an important segment that cannot 

be isolated from society, but they do not take the necessary care and 

care in order to integrate with society and try to solve their problems. 

Which can be used to solve some of the problems faced by people who 

have different mental disabilities as the disabled person faces several 

difficulties in the society in which he lives. Hence the problem of 

research: What is the possibility of training female students with 

disabilities A mental handicap medium on some different technical 

skills The study aims to contribute to the field of clothing and textiles 

in overcoming the problem of mental retardation medium through the 

development of different skills of students Taif University, and aims to 

provide university students with moderate mental disabilities some 

technical skills in the field of clothing and textiles, the limits of the 

research is a proposed vision of some of the researcher Various 

technical skills in the field of clothing and simple fabric that can be 

provided to people with special needs through an exploratory 

experiment on A selected sample of students of the Center for People 

with Special Needs at Taif University in Saudi Arabia, aged 18 to 22 

years, have moderate mental disabilities and study at different faculties 

in the university through the establishment of workshops to train them. 

To engage moderately disabled people with a better society and give 

them self-confidence 

 

 

 
 


